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P 604 1 sl      jm 26.9.2021 

ž859 Vyslechnu, co promluví Bůh Hospodin, zajisté vyhlásí pokoj pro svůj lid, své věrné, jenom ať se k své hlouposti 
nevracejí! 10  Ano, jeho spása je blízko těm, kdo se ho bojí, v naší zemi bude přebývat sláva. 

P 210  

Bože náš,  jsi Bůh svatý a my v tebe věříme. Věříme ve tvou moc. Jsi Bůh milosrdný s my věříme ve tvou lásku. Jsi Bůh 
živý a my věříme ve tvou přítomnost. S díky za všechno, co jsme obdrželi a čím jsme byli obdarováni, před tebe 
předkládáme své starosti, i ty, které máme se světem, i ty, které máme sami se sebou. Díky, že toto všechno smíme 
složit. Prosíme, buď přítomen mezi námi, na tvé slovo čekáme. Tobě buď chvála Bože Otče, Pane Kriste, Duchu svatý. 
Amen 

1.čtení 1.Kor 15, 10 - 22    
Milostí Boží jsem to, co jsem, a milost, kterou mi prokázal, nebyla nadarmo; více než oni všichni jsem se 

napracoval – nikoli já, nýbrž milost Boží, která byla se mnou. Ať už tedy já, nebo oni – tak zvěstujeme a tak 

jste uvěřili. Když se tedy zvěstuje o Kristu, že byl vzkříšen, jak mohou někteří mezi vámi říkat, že není 

zmrtvýchvstání? Není-li zmrtvýchvstání, pak nebyl vzkříšen ani Kristus. A jestliže Kristus nebyl vzkříšen, pak je 

naše zvěst klamná, a klamná je i vaše víra, a my jsme odhaleni jako lživí svědkové o Bohu: dosvědčili jsme, že 

Bůh vzkřísil Krista, ale on jej nevzkřísil, není-li vzkříšení z mrtvých. Neboť není-li vzkříšení z mrtvých, nebyl 

vzkříšen ani Kristus. Nebyl-li však Kristus vzkříšen, je vaše víra marná, ještě jste ve svých hříších, a jsou 

ztraceni i ti, kteří zesnuli v Kristu. Máme-li naději v Kristu jen pro tento život, jsme nejubožejší ze všech lidí! 

Avšak Kristus byl vzkříšen jako první z těch, kdo zesnuli. A jako vešla do světa smrt skrze člověka, tak i 

zmrtvýchvstání: jako v Adamovi všichni umírají, tak v Kristu všichni dojdou života. 

P  658         2. čtení Ex 3,1-12 

Mojžíš pásl ovce svého tchána Jitra, midjánského kněze. Jednou vedl ovce až za step a přišel k Boží hoře, k 

Chorébu. Tu se mu ukázal Hospodinův posel v plápolajícím ohni uprostřed trnitého keře. Mojžíš viděl, jak keř 

v ohni hoří, ale není jím stráven. 

Řekl si : „Zajdu se podívat na ten veliký úkaz, proč keř neshoří.“ Hospodin viděl, že odbočuje, aby se podíval. 

 I zavolal na něho Bůh zprostředku keře: „Mojžíši, Mojžíši!“  

Odpověděl: „Tu jsem.“  

Řekl: „Nepřibližuj se sem! Zuj si opánky, neboť místo, na kterém stojíš, je půda svatá.“ 

A pokračoval: „Já jsem Bůh tvého otce, Bůh Abrahamův, Bůh Izákův a Bůh Jákobův.“  

Mojžíš si zakryl tvář, neboť se bál na Boha pohledět.  

Hospodin dále řekl: „Dobře jsem viděl ujařmení svého lidu, který je v Egyptě. Slyšel jsem jeho úpění pro 

bezohlednost jeho poháněčů. Znám jeho bolesti. Sestoupil jsem, abych jej vysvobodil z moci Egypta a vyvedl 

jej z oné země do země dobré a prostorné, do země oplývající mlékem a medem, na místo Kenaanců, 

Chetejců, Emorejců, Perizejců, Chivejců a Jebúsejců. Věru, úpění Izraelců dolehlo nyní ke mně. Viděl jsem 

také útlak, jak je Egypťané utlačují. Nuže pojď, pošlu tě k faraónovi a vyvedeš můj lid, Izraelce, z Egypta.“ 

Ale Mojžíš Bohu namítal: „Kdo jsem já, abych šel k faraónovi a vyvedl Izraelce z Egypta?“ 

Odpověděl: „Já budu s tebou! A toto ti bude znamením, že jsem tě poslal: Až vyvedeš lid z Egypta, budete 

sloužit Bohu na této hoře.“ 

Milí bratři a sestry,  

Opustili jsme minulý týden Mojžíše, když se zdálo, že nastal v jeho životě klid. Stal se otcem rodiny, má manželku a 

zatím jednoho syna. Stal se pastýřem, má to nejběžnější povolání lidí ve SZ, které je také použité na mnoha místech 

v obrazech o jednání Božím či Ježíšově.  
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Trávil tedy mnoho času sám v poušti, kterou si nemusíme představovat rovnou jako Saharu, ale spíš savanu, nebo – 

jak napovídá náš překlad – jako step. Pastýř měl v popisu práce chodit po té poušti a hledat místa, kde by se ovce 

mohly nasytit. Co mu asi šlo hlavou? Když člověk chodí v prostoru, v přírodě, myšlenky se hrnou a proudí jaksi 

samospádem. Vzpomínal snad na Egypt, na svou matku, na život u dvora, na svou nevlastní matku, a že se tam už 

nikdy nesmí vrátit. Na to, jak se snažil být spravedlivý, a jak to mizerně dopadlo, jak byl bezmocný. Na to, že je cizinec 

všude tam, kam přijde, dnes by řekl, že má krizi identity. To určitě všichni známe, když člověk jde, jaksi se myšlenky 

rytmicky rodí.  

A jak tak chodí Mojžíš po horách a dolinách, přijde … a dál použiji text pana Prof. Jana Hellera o tom, jak přišel Mojžíš 

k hořícímu keři (upravené citace): 

„Pastýř někdy přijde k nějakému kopečku kamení, které ohraničuje posvátný okrsek. Možná je tam posvátná studna 

nebo jeskyně, a kdo s tím nechce nic mít, se tomu vyhne, protože je  to okrsek nějakých jiných bohů.  

Mojžíš si počíná zvláštním způsobem. Normálně by uhnul, ale on jde za tu svátostnou hranici. Říká si: Hora, nehora, 

bozi, nebozi, támhle je to nespaseno, jdu tam. Ovečky, pojďte. Jde dál a kouká. Je tam keř, a ten hoří a neshoří. 

Normální keř shoří, jde o keř, protože na poušti nerostou stromy, jen takové chroští. A tenhle keř hoří a neshoří. Co 

to je, říká si Mojžíš?  

Neboť na světě jsou neměnné zákonitosti, když něco hoří, shoří to; když něco žije, umře to. Dřív nebo později. A 

tadyhle hoří keř a on neshoří. Co se to tu děje? Místo, aby v děsu utekl, ten Mojžíš je vám takovej bezvadnej 

racionalista. On si řekne - já to prozkoumám. Aniž by se bál bohů, tajemna a mýtů, tak jde blíž a kouká na to. My 

s projevy nevratnosti, jako je „shořet, umřít“ počítáme jako se samozřejmými. Celý vesmír je tou nevratností 

prosáklý. Ale křesťané vědí o okamžiku, kdy tato nevratnost vesmíru byla prolomená. To je samozřejmě Kristovo 

vzkříšení. Ten jev vypráví o něčem, co bylo těžkou lidskou otázkou odedávna a na co máme odpověď v NZ. Ale Mojžíš 

dokud kouká, tak z toho chytrej není, musí začít naslouchat.“  

To je ten moment, který je pro nás důležitý. Totiž slyšet. Mojžíš si zakryl obličej. Nedívá se na zjevení Boha, člověk na 

Boha civět nemá, ani by to nezvládl. To, že uslyší, to bude stačit, víc než stačit. My jsme na to přesně tak, také máme 

jen slyšení. Neboť víra je ze slyšení.  

Dřív však si měl Mojžíš zout boty. Je to jistě projev úcty, toto místo je svaté, praví hlas Boží z keře. Asi víte, že 

například muslimové se ve svých svatyních také zouvají. Vždycky jsem o tom měla pochybnosti, protože chodí-li 

člověk v sandálech, mívá tak špinavé nohy, že je to skoro kontraproduktivní. Nebo ani sandály mít nemusí, prostě 

nohy, to je kapitola sama pro sebe.  

Ale právě prof. Heller k tomu přidává ještě další, náboženské vysvětlení. Jakoby na tom svatém místě neměl člověk 

mít žádnou překážku, jakoby měl to místo vnímat celým tělem, i chodidly nohou. Jakoby tam procházela nějaká 

energie, populární to slovo v této době. Heller říká, že si to můžeme srovnat s energii elektrickou. V tom případě by 

bylo nadmíru důležité mít nějaký izolátor, protože je to energie nebezpečná, boty jsou nutné, nejlépe gumové. Ale 

pokud říká hlas z keře Mojžíšovi, že se má zout, tak mu tím také naznačuje, že energie toho místa nebezpečná není, 

že mu nehrozí žádné nebezpečí. To je pro mě velmi objevné, jakoby se tím Mojžíš dověděl – je tu bezpečno, já jsem 

Bůh, se kterým jsi v bezpečí.  

Boty jsou dole, ale co je ještě důležitější, Bůh zavolal jménem člověka. Podobně volal i jiné biblické postavy, a často 

odpověděly stejně, jako to udělal Mojžíš – krátkou odpověď „Zde jsem“ P. Sláma překládá jako „Zde mě máš“. 

Znamená to – Slyším a poslouchám, a jsem zcela k dispozici. Jsem jedno ucho. Mojžíš odpověděl, jak se sluší a patří, 

totiž tak, jak se Bohu odpovídá. Toto je krásný příklad reakce na oslovení Páně, Mojžíš taky mohl utéct, nebo dělat, 

že neslyší. Nebo začít uvažovat o tom, zda je to oheň zdánlivý, protože se jedná o červené kuličky nebo to hoří zemní 

plyn, či výpary silice rostliny. To jsou totiž pokus, jak ten oheň, který nedohoří, vysvětlit racionálně, a doufám, že vám 

to zní dostatečně podivně. O to vůbec nejde.  



3 
 
Mojžíš tedy už ví, s kým mluví, a ten mluvčí se také představí – je to Bůh otců. To je důležité, a ještě to budeme 

potřebovat, až přijde řeč na Boží jméno.  Bůh se takto představuje, protože odkazuje na to, jak jednal s Abrahamem, 

Izákem, a Jákobem. Připomíná se v příbězích, v ději, neboť je to Bůh činící. Účastní se dějů, i dějin lidí, sestupuje do 

nich a vstupuje do nich. Tento Hospodin není žádné netečné jsoucno, visící někde ve vesmíru, třeba jako koule 

energie. Ostatně zrovna scéna u hořícího keře je toho důkazem, že Bůh sestupuje k člověku a zabývá se záležitostmi 

člověka a činí. Ovšem ne jako opravář, který je na zavolání po ruce, ale jako pomoc. Už v těch minulých příbězích 

z Knihy Exodus jsme si všímali nutnosti spolupráce Boha a člověka.  

Pak k tomu ještě Hospodin přidává svoji reakci na to, co vidí na zemi. Nejen vidí, ale i slyší. Nejen slyší a vidí, ale taky 

nad tím přemýšlí a dělá z toho nějaké závěry, to znamená věta Znám jeho bolesti. Nejen že je zná, taky se rozhodl 

něco s tím udělat, proto sestoupil. Toto sloveso by nám mělo připomenout třeba vyznání víry: sestoupil do pekel. Tu 

výpověď o Kristu Bohu, který se namočí i do nejtěžšího, nejodpornějšího, čím člověk může procházet. Ale pozor, stále 

to není tak, ani v případě Kristově, že by fungoval na principu pojišťovny. Spíš mění podmínky. V tomto případě, 

v knize Exodus, je ta změna podmínek naznačena slovy vysvobození a vyvedení.  

Vyvedení odkud kam. Víme, že lid, o němž Bůh mluví, je zatím otrokem v egyptských cihelnách. Několikrát jsme si 

řekli, že vyvedení z Egypta, by se mělo psát s malým e ve slově egypt, protože nejde tolik o tu jednu konkrétní zemi, 

spíš to bude tak, že Egypt hraje roli pekla. Peklo otroctví může být velmi snadno v Číně, USA nebo Čechách. Egypty 

jsou různé. Porozumět nám pomůže hebrejský název země egyptské. Ten má totiž kořen společný se slovesem 

znamenajícím „svírat, obléhat“. Egypt hebrejsky má název znamenající „pevnost, obléhání, útlak“. Zcela dostatečně 

to opisuje výraz dům otroctví, který známe z desatera. A znovu – dům otroctví lze najít leckde.  

To by bylo, odkud Bůh lidi vyvede.  Teď kam. Oproti svírající zemi, kde se špatně dýchá, budou uvedeni do země 

prostorné.  Z toho je velmi pochopitelné, kam ta cesta povede – z otroctví do svobody. Ze sevření do prostoru, kde se 

dá rozběhnout. Krom toho je ta zem charakterizovaná jako oplývající mlékem a medem, (což převzaly i české 

legendy). Mléko i med patří k ráji. Neodvozujte si z toho, že jim Hospodin namlouvá, že jdou do ráje. Říká, že je 

zavede někam, kde bude dobře.  

(Exkurz o medu: Med může být buď sirup z datlí neb také včelí med, je pro to stejné slovo. Vězte, že při vykopávkách 

v sevozápadním Izraeli v létě 2007 našli archeologové z Hebrejské university včelín asi z 10.-9. Stol př.Kr. Obsahoval tři řady úlů 

v počtu třicet a podle odhadu se jich na celém území mohlo nacházet přibližně sto. To by vedlo k odhadované produkci půl tuny 

medu ročně. Nijak zvlášť to s naším tématem nesouvisí, ale dočetla jsem se to v komentáři a říkala jsem si, že by vás to mohlo 

zajímat. ) 

Zpět k řeči Hospodinově: nesděluje při setkání s člověkem žádná zásvětná tajemství. Pověřuje úkoly. Když někoho 

Bůh osloví, většinou mu dá nový úkol. Ten úkol oslovenému pomůže, aby začal být více svobodný. Vyvedeš můj lid 

z Egypta.  

Pro všechno na světě! Proč zrovna já? Přesně tak reaguje Mojžíš, a jeden se mu nediví.  

Rabíni rozumí tomuto prvnímu Mojžíšovu úleku tak, že vysvobození se má uskutečnit díky jeho schopnostem, a proto 

má pochybnosti o výběru zjevně nevhodného člověka pro poslání, jehož selhání by znesvětilo Boží jméno.  

Co se týče těch schopností Mojžíšových, asi by bylo nasnadě myslet si, že byl vychován jako Egypťan a při tom věděl, 

že je Izraelec. Čili ideální kombinace, kvůli které se však mohl cítit poněkud neukotven. Tedy znalosti a dovednosti 

nabyl správné, navíc svými nešťastnými a šťastnými pokusy prokázal, že je to muž žíznící po spravedlnosti. Sice to 

nevyšlo pokaždé, ale jistě mu o spravedlnost šlo.  

Ale poslyšte, co si myslí rabínský komentář o důvodech, proč právě Mojžíš měl být tím hlavním Božím pomocníkem, 

tedy dobrým pastýřem Izraele. Tyto důvody jsou nalezeny v jeho obyčejném pastýřském zaměstnání: „Starostlivě 

dohlížel, aby větší ovce nespásly menším trávu, a aby mláďata měla svěžejší trávu než starší ovce. Když to Bůh viděl, 
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řekl: „Ten, kdo ví, jak se starat o ovce a věnuje každé jedné péči, jakou ona potřebuje, ten se bude starat o můj lid.“ 

Není to překvapivé? Rabíni si myslí, že Bůh si všiml vhodnosti Mojžíše podle toho, že vykonával svoje obyčejné 

povolání dobře a krásně. Nikoli pro jeho zvláštní původ a výjimečné znalosti. A Mojžíš si myslí, že není dost dobrý pro 

takový úkol. Jak často jste si o sobě pomysleli, že nejste dost dobří? Já často. Proto mě tak rozveselila věta pana 

profesora Hellera, kterou skoro vykřikl, řka:  Myslíte si, že vaše pochybnosti platí víc než to, co po vás Pán Bůh chce? 

Ano, občas máme všichni pocit, že náš úkol na světě přesahuje naše síly, že je toho moc, že to je příliš tak a ne jinak, 

že jsme chudáci a je nám křivděno,  a vůbec se nemáme tak, jak bychom si představovali a že to prostě nezvládneme!  

Je proto báječné slyšet samotného Mojžíše, jak říká totéž. Ještě báječnější je všimnout si, co na to Bůh. Ani slovo 

útěchy, jako: „ale to víže to zvládneš, seš dobrej, moc pěkně ti to jde, nepodceňuj se“. Ani slovo v tomto smyslu! 

To, co Mojžíš uslyší, je: Já budu s tebou.  Nenechám tě v tom samotného. Nevím, jestli tomu rozumíte tak, že tím 

vlastně potvrzuje, že Mojžíš zrovna není mistr světa, ale s Boží pomocí to zvládne. Ani Bůh nevysvětluje, proč si 

Mojžíše vybral. Ta výše zmíněná rabínská úvaha o pastýřích je úvahou navíc, můžeme mít jiné.  

Všimla jsem si během let čtení Bible, že to je kniha, která se málo rýpe v příčinách, málo řeší, proč se to a to stalo, ale 

snaží se upřít zrak k tomu, co bude. Tedy napovídá – co s tím. Jako tady: Já budu s tebou. Nebo: Milostí Boží jsem to, 

co jsem. Nechť vám toto Hospodinovo slovo „Já budu s tebou“ zazní každému osobně.  

P 634 

Pane Kriste, ty, jenž jsi vzkříšen jako první, k tobě voláme. Prosíme tě, dej, aby tvoje zázračná dobrá moc působila 
v lidských srdcích.  

Prosíme o zázrak, aby to nebylo, jako už tolikrát v dějinách, že se přemění síly ve světě ve válce a hodně lidí umře a 
všichni trpí. Prosíme o zázrak, aby to chrastění kovem mezi mocnými neznamenalo, že mnozí budou trpět.  

Prosíme tě o zázrak, abychom dokázali překonat naše sobectví a mysleli víc na naše děti a jejich děti, abychom se o 
zemi dovedli starat dobře.  

Prosíme o zázrak a opět myslíme také na naše děti, aby se nemusely vyrovnávat s tím, že si tento národ zvolí jako 
svoji vládu lidi nečestné a nespolehlivé v marné naději, že jim tito lidé cosi dají. Smiluj se nad námi.  

Prosíme o pokoj a myslíme na všechny, kteří v tomto světě žádný pokoj nemají. Myslíme na lidi ohrožené na životě, 
myslíme na ty, kteří ztratili smysl, kteří žádný smysl nehledají, kterým je všechno jedno a jde jim jen o jejich hmotný 
prospěch. Prosíme tě o zázrak, abys i ty zlé a hamižné proměnil a osvobodil.  

Pane Kriste, ty, jenž vyvádíš lidi ze všech pekel, která si sami vyrobili, tobě vzdáváme chválu i čest, na tebe 
spoléháme, tvými služebníky chceme být.  

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 
náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 
zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

Mt 6,33Hledejte především jeho království a spravedlnost, a všechno ostatní vám bude přidáno. 

ž115Hospodin na nás pamatuje, on nám žehná: 13  žehná těm, kteří se bojí Hospodina, jak malým, tak velkým. 15  
Jste Hospodinovi požehnaní; on učinil nebesa i zemi.  

P 195  


